
 معاون طرح و برنامه سازمان 
تعزیرات حکومتی اعلام کرد: 

 فروش مخلوط »اسیدسولفوریک« 
و »گوگرد« به نام آبلیمو

معاون طرح و برنامه سازمان تعزیرات حکومتی 
از برخورد با متخلفانی خبــر داد که مخلوطی از 
آب، اسیدســولفوریک و گوگرد را به نام »آبلیمو« 
به مــردم می فروختند. مجید ســجادی پناه در 
 توضیح بیشــتر گفت: »این افراد 10 تن آب را با
 4 لیتــر اسیدســولفوریک و گوگــرد مخلوط 
می کردنــد و به عنوان آبلیمــو می فروختند، در 
همین زمینه هم یکی از شرکت های تولیدکننده 
معروف را 900 میلیون تومــان جریمه کردیم.« 
معاون فناوری، طرح و برنامه افزود: »یک کندوی 
عسل به طور طبیعی 3 تا 14 کیلو عسل دارد اما 
افرادی ســودجو با تزریق شکر به کندوی عسل 
حدود 80 کیلوگرم از کندو عسل برداشت کرده 
بودند که با این فروشــندگان عســل تقلبی نیز 
برخورد کردیم.« سجادی پناه به سایر تخلفات هم 
اشــاره کرد: »موضوع های مهم دیگری نیز مانند 
برخورد با تولیدکنندگان روغــن زیتون با تفاله 
زیتون و پارافین خوراکی و تخلفات لوازم آرایشی و 
بهداشتی وجود دارد که سازمان تعزیرات حکومتی 
در کنار مردم اســت و به این موارد رســیدگی 
می کند تا مردم به حق واقعی خودشان برسند.« 
ســجادی پناه، دومین صلاحیت این سازمان را 
مبارزه با قاچــاق کالا و ارز اعلام کرد: »در برخورد 
با قاچاقچیــان درواقع از تولیدکنندگان حمایت 
می کنیم چرا که قاچاق کالا، تولید سرمایه داران 
داخلی که ســرمایه خود را برای اشتغال مردم به 
کار گرفته اند، هدف قرار می دهد.« به گفته او، در 
همین زمینه  سال گذشته 67 هزار و 500 پرونده 
در سراسر کشور به تعزیرات حکومتی ارجاع شده 
که متخلفان حدود 1150 میلیارد تومان جریمه 

شدند. 
معاون فناوری، طرح و برنامه، سومین صلاحیت 
این سازمان را رسیدگی به تخلفات کالا و خدمات 
اعلام کرد و گفت: »در  ســال گذشــته 670 هزار 
پرونــده کالا و خدمات در تعزیــرات حکومتی 
موردرسیدگی قرار گرفته اســت که بیشترین 
فراوانی تخلف مربوط به گرانفروشی، صادر نکردن 

فاکتور و درج نکردن قیمت بوده است.«
ســجادی پناه تأکید کرد: »مــردم می توانند 
شکایت های خود را از طریق تماس با شماره های 
124 و یا 09651 و ارســال پیامک به ســامانه 
پیامکی 30009651 و یا اعلام شکایت در سایت 

تعزیرات حکومتی پیگیری کنند.«

دبیر ستاد کشوری ترویج مصرف تخم مرغ: 

 ۸۰۰ هزار کودک ایرانی 
سوءمصرف پروتیین دارند

فارس| دبیر ستاد کشــوری ترویج مصرف 
تخم مرغ بــا بیان این کــه 800 هــزار کودک 
ایرانی ســوءمصرف پروتیین دارند، گفت: این 
ســوءمصرف موجب می شــود تکامل مغزی 
در کودکان صورت نگرفته و مــا در آینده دچار 

مشکل شویم.
ســیدفرزاد طلاکش گفت: به همین منظور 
کتاب »کلسترول غذایی، باور دیروز، دانش امروز« 
را در جهت ترویج تخم مرغ تهیه کرده و در کنگره 

قلب و عروق و پزشکان داخلی توزیع کردیم.
دبیر ستاد کشــوری ترویج مصرف تخم مرغ 
افــزود: یکــی از مهم ترین مراکزی کــه برای 
کلســترول و رژیم غذایی راهنمای تغذیه دارد، 
کشور آمریکاست که هر 5 سال راهنمای خود را 

اصلاح می کند.
او ادامه داد: بر این اساس در شرایطی که قبلا 
300 میلی گرم تخم مرغ در روز توصیه می شد، 
اکنون این راهنمای تغذیه محدودیت تخم مرغ 
را به شــرطی که مردم اسیدهای چرب اشباع و 

ترانس را تحت کنترل بگیرند، برداشته است.
طلاکش با اشاره به این که این سیاست اکنون 
در وزارت بهداشــت درحال اجراســت، گفت: 
اکنون جایگاه تخم مرغ با شیر کم چرب و گوشت 

لخم در یک راستا قرار گرفته است.
او با بیان این که در کشور ما فقر کالری وجود 
ندارد امــا فقر ریزمغــذی وجــود دارد، گفت: 
800 هزار کودک ایرانی معادل یک چهارم تمام 
کودکان ایرانــی دچار ســوء مصرف پروتیین 
هستند که این موضوع ســبب می شود تکامل 

مغزی برای این افراد شکل نگیرد.
دبیر ستاد کشوری ترویج تخم مرغ تأکید کرد: 
ساده ترین، ارزان ترین و در دست ترین پروتیین 
در دنیا تخم مرغ اســت که به مانند یک قرص 
بزرگ تمامی نوع اسید آمینه ضروری را در خود 
دارد و حاوی کلسیم ، سدیم، ید، سلنیوم، کولین 

و ویتامین های E ،D ،B ،A است.
طلاکش به مذاکرات انجام شــده برای توزیع 
تخم مرغ به صورت رایگان در مدارس اشاره کرد 
و گفت:  این موضوع می تواند در مناطق محروم 
صورت گیرد، چرا که تخم مرغ یک کالای ارزان و 

در دسترس اکثر خانواده هاست.
دبیــر ســتاد کشــوری ترویــج مصــرف 
 تخم مرغ مصرف ســالانه تخم مرغ هر ایرانی را

 190 عدد عنوان کرد و گفت:  این درحالی است 
که 140تخم مرغ به صورت مســتقیم و مابقی 
در فرآورده هایی مانند ســس و غیره به مصرف 
می رســد. به گفته او در کشورهای پیشرفته که 
نیاز مردم به پروتیین کمتر از ایران اســت، این 
میزان 270 تخم مرغ و در کشــوری مانند ژاپن 
332 عدد است و ایران نیز باید به سرانه مصرف 

250 عدد در  سال تا پایان برنامه ششم برسد.

رئیس جمهوری در همایش طلایه داران فرهنگ ترافیک: 

زدن راهنمای اشتباه در سیاست خسارت بار است
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شــهروند| ســالن 12 هزار نفری آزادی دیروز 
محل برگزاری یک همایــش متفاوت بود؛ همایش 
»طلایــه داران فرهنــگ ترافیــک« که بــا حضور 
رئیس جمهوری، همیاران پلیس، مسئولان نیروی 
انتظامــی و وزارت آموزش وپرورش برگزار شــد و 
سخنران ویژه اش »حسن روحانی«، رئیس جمهوری 

بود. 
او در این همایش با بیان این که »باید از نظم ترافیکی 
به نظم اجتماعی و سیاسی برسیم« گفت: هر جایی که 
مردم و به ویژه جوانان و نوجوانان به صحنه آمده اند، ما 
پیروز و موفق شده ایم. برای حل معضلات اجتماعی 
ازجمله معضل ترافیک باید از طریق فرهنگ سازی 
از کمک و مشــارکت مردم به ویــژه دانش آموزان، 
نوجوانــان و جوانان بهره گرفت. نظــم ترافیکی در 
خیابان های کشور نشان از احترام ملت ایران به قانون 

و قانون گرایی دارد.«
روحانی با تبریک هفته نیروی انتظامی و ایام آغاز 
 سال تحصیلی گفت: »کار بزرگی که دانش آموزان، 
نوجوانان و جوانان در امــر تقویت فرهنگ ترافیک 
به عنوان همیــاران پلیس انجام می دهند، نشــان 
می دهد برای حل معضل ترافیک نیز باید از مشارکت 

مردم به ویژه قشر دانش آموز استفاده کرد.« 
رئیس جمهوری با بیــان این که نظم خیابان های 
ما به معنای قانون اســت و اگر مقررات راهنمایی و 
رانندگی را رعایت کنیم، نشان از احترام مردم ایران 
به قانون خواهد بود، ادامه داد: »اولین علامت از وضع 
نظم ملت ایران در نگاه کسانی که از خارج از کشور به 

ایران می آیند، وضع ترافیک شهرهای ما است.« 
به گفته روحانی، اگــر وضع ترافیک ما منظم و در 
چارچوب قانون باشد، علامتی بر قانون گرایی ملت 
ایران خواهد بود: »خیابان های ما باید مظهر و آینه ای از 

تمدن ایرانی باشد.« 
او با بیان این که در 10 سال گذشته موفق شده ایم 
در کشور، خســارات و تلفات جانی ناشی از حوادث 
رانندگــی را کاهــش دهیم، گفت: »در ســال های 
گذشته آمار کشته شــدگان در تصادفات رانندگی 
از 27 هزار نفر به حــدود 16 هزار نفر در  ســال 93 
رسیده اســت.« به گفته روحانی، آموزش وپرورش و 
دانش آموزان نه تنها در امر ترافیک بلکه در دیگر امور 
ازجمله محیط زیست نیز می توانند به دولت و مردم 

کشورشان کمک کنند.
رئیس جمهوری با بیان این که فرهنگ مهم ترین 
مسأله و ریشه بسیاری از مشکلات است، گفت: »ما 
باید همه در زندگی اجتماعی و سیاسی خود بیاموزیم 

که قوانین را به درستی انجام دهیم.«
به گفته روحانی، همان طور کــه در رانندگی اگر 
فردی راهنمای چپ را بزند و در مســیر مخالف آن 
حرکت کند، موجب خسارت خواهد شد در جامعه 
سیاسی هم اگر کسی در مســیری که نباید برود، 
حرکت کند، جامعه دچار آسیب و خسارت خواهد 
شد: »همچنین اگر کسی بخواهد قانون را دور بزند، 
جامعه را دچار آســیب خواهد کرد. مــا باید از نظم 
ترافیکی به نظم اجتماعی و نظم سیاسی برسیم. کار 
همیاران پلیس دعوت پدران و مادران خود به رعایت 
قانون است و این کار کمک به جامعه، پلیس، سلامت 

و درمان و آینده کشور است.« 
رئیس جمهوری با بیان این که ما باید در تمامی امور 
اجتماعی و سیاسی خود، یار یکدیگر بوده و در کنار 
هم باشیم، گفت: »باید با ارتقای فرهنگ، ثابت کنیم 

ملت ایران ملتی قانون گرا است.« 

روحانی با طرح این سوال که چرا باید در دفترچه 
راهنمای مسافران خارجی که به ایران می آیند این 
مطرح شود که مراقب خودشان در خیابان های تهران 
و ایران به خاطر رانندگی ناصحیح باشــند که البته 
موضوعی اغراق آمیز است، گفت: »ما باید نظم خود را 
به عنوان نظمی نمونه ارایه کنیم و شاهد زندگی توأم 

با آرامش باشیم.«
رئیس جمهوری با اشــاره به این کــه بی نظمی 
ترافیکــی، عــلاوه بــر تلف کــردن وقــت مردم، 
محیط زیست را نیز آلوده می کند، گفت: »اگر دست 
به دســت هم دهیم، می توانیم معضــل ترافیک را 
به سامانی مناسب تبدیل کرده و به آینده زندگی و 

کشورمان امیدوار باشیم.«
پیش از سخنان رئیس جمهوری، سردار اشتری، 
فرمانده نیــروی انتظامی و ســردار مهری، رئیس 
پلیس راهور ناجا گزارشــی از اقدامات انجام شده در 
زمینه ارتقای فرهنگ ترافیک در کشور و ساماندهی 

طلایه داران فرهنگ ترافیک ارایه کردند. 
»علی اصغر فانی«، وزیر آموزش وپــرورش نیز در 
ســخنانی درخصوص برنامه های انجام شــده و در 
دست اقدام برای تقویت فرهنگ ترافیک در مدارس 

کشور، گزارشی ارایه کرد.
در این مراســم جمعی از همیاران پلیس، پلیس 
یاران نوجوان و جوان، پلیس مدرسه، فرهنگ یاران 
ترافیک، راهوران محله، بازرســان نامحســوس و 
دانشجویان دانشــکده راهنمایی ورانندگی حضور 
داشــتند. طلایه داران فرهنگ ترافیک از  سال 86 با 
همکاری پلیس راهــور و آموزش وپرورش کار خود 
را در سه محور کمربند ایمنی، تلفن همراه و سرعت 

غیرمجاز آغاز کرده است.
 کاهش 7  درصدی شمار قربانیان

 تصادفات در 6 ماه اول امسال
»حسین اشــتری«، فرمانده نیروی انتظامی هم 
که یکی از حاضران در این همایش بود، در حاشــیه 
ایــن همایش با اشــاره به کاهــش هفت درصدی 
شمار قربانیان تصادفات جاده ای، گفت: »پلیس در 
ســال های اخیر با رویکرد اولویت بخشی به مسائل 
فرهنگی، موفق به کاهش آمار تلفات جاده ای شده 

است.« 
او در حاشیه برگزاری همایش »طلایه داران فرهنگ 
و ترافیک« که با حضور رئیس جمهوری برگزار شده 
بود، با اشاره به این که پلیس راهنمایی ورانندگی سهم 

بزرگی در ایجاد امنیت روانی و اجتماعی دارد، گفت: 
»در سال های اخیر با تلاش  پلیس راهنمایی ورانندگی 
شاهد موفقیت های زیادی در زمینه کاهش تلفات و 

تصادفات جاده ای بوده ایم.« 
او ادامه داد: »در 6 ماه اول  سال 94 نسبت به 6 ماه 
اول  ســال قبل  بیش از هفت درصــد کاهش تلفات 
تصادفات رانندگی را داشته ایم. این آمار درحالی ارایه 
می شود که شاهد روند افزایش تعداد وسایل نقلیه در 

کشور هستیم.« 
فرمانده نیــروی انتظامــی گفت: »بــا اقدامات 
سازنده، برخورداری از فناوری های روز دنیا، تقویت 
راهنمایی ورانندگی و رفــع تنگناهای موجود، باید 
بتوانیم همگام با برنامه ششم توسعه، تلفات جاده ای 
را به حداقل رســانده و ســالانه 10 درصد کاهش را 

شاهد باشیم.« 
اشتری ادامه داد: »یکی از ابزارهای مهم برای افزایش 
انضباط ترافیکی، توجه به مقوله فرهنگ ســازی و 
ارتقای سطح بینش و آگاهی مردم نسبت به قوانین و 
رعایت آن است. فعالیت همیاران پلیس، نتیجه تعامل 
ناجا با آموزش وپرورش است. شایسته است از همین 
تریبون از زحمــات و همکاری های چهار وزارتخانه 
کشور، بهداشت، راه وشهرسازی و آموزش وپرورش 
تشکر کنیم. برای تداوم روند کاهش تصادفات، باید 
موانــع را رفع کرد و ما به ارتقــای فرهنگ ترافیک، 
اصلاح ســاختار مدیریت، توســعه تجهیزات نوین 
الکترونیکی و ارتقای استانداردهای ایمنی در وسایل 

نقلیه     نیازمند هستیم.« 
 وزیر آموزش وپرورش: دانش آموزان 

به شهرک های ترافیکی اعزام شوند
»علی اصغر فانی«، وزیــر آموزش وپرورش یکی از 
سخنرانان همایش »طلایه داران فرهنگ ترافیک« 
بود. او ابتدای سخنانش گفت: »مهم ترین و موثرترین 
عنصر زندگی انسان، دوره کودکی و نوجوانی است 
چرا که در این دوره شــخصیت انســان پایه ریزی 

می شود و شکل می گیرد.« 
او ادامه داد: »آموزش حقوق شــهروندی و تربیت 
اجتماعی ریشه در سند تحول بنیادین نظام آموزش 
دارد. امروزه کودکان می آموزند و تجربه می کنند که با 
کنجکاوی به شناخت اطراف خود بپردازند. آنها برای 

زیستن با دیگران مهارت های زندگی را می آموزند.« 
وزیر آموزش وپرورش گفــت: »تربیت اجتماعی 
و شــهروندی و حفــظ محیط زیســت در ادبیات 

آموزش وپرورش دنیا به اثبات رســیده و ثابت شده 
کودکان و نوجوانان تنها به مراقبت های جســمانی 
نیاز ندارند، بلکــه باید هدایت و راهنمایی شــوند. 
دانش آموزان، جوانان فکور فردا هستند و می توان با 
 فرهنگ سازی صحیح شهروندانی را تربیت کرد که 
به قوانیــن و مقــررات راهنمایی ورانندگی احترام 

بگذارند.« 
فانی ادامه داد: »اگر قوانیــن راهنمایی ورانندگی 
را در کودکی به دانش آموزان بیاموزیم دیگر آنها در 
دوران بزرگســالی با مقررات و قانون آشنایی دارند 
و جامعه ای ســالم و از نظر ترافیکی منظم خواهیم 
داشت.کودکان امروز، نوجوانان و جوانان فکور فردا 
هستند و با مشارکت در همیاران پلیس خودانگیخته 
خواهند شد و اندیشه همیار پلیس به تدریج در گفتار، 
رفتار و عمل آنهــا وارد و این موضوع به یقین تبدیل 

خواهد شد.« 
او گفت: »توســعه مقررات و قوانین اجتماعی در 
راهکار 8-8 ســند تحول بنیادین آموزش وپرورش 
مطرح و از این طریق مشــارکت فعــال در جذب و 
ساماندهی و آموزش همیاران و فرهنگ یاران پلیس با 
کمک اداره کل فرهنگی هنری و راهنمایی ورانندگی 

پیش بینی شده است.« 
وزیر آموزش وپــرورش ادامه داد: »از دیگر اقدامات 
این دستگاه ها می توان به تشکیل کارگروه فرهنگ 
ترافیک در آموزش وپرورش، امضای تفاهمنامه بین 
معاونت پرورشــی و فرهنگی با پلیس راهور، جذب 
9 میلیون دانش آموز با عنوان همیاران پلیس در دوره 
ابتدایی، پلیس یار نوجوان در مقطع اول متوســطه 
و پلیس یار جوان در مقطع دوم متوســطه اشــاره 
داشت. همچنین حدود 100 هزار نفر از فرهنگیان به 
جمع بازرسان پلیس نامحسوس درآمده و هر ساله 
با حضور این جمعیت رزمایش آماده باش برای عید 
نوروز در اسفندماه برگزار می شود و در این رابطه برای 
دانش آموزان شرکت کننده در این طرح ضمن اهدای 
لوح تقدیر، کارت همیار پلیــس و پلیس یار صادر 

می شود.« 
وزیر آموزش وپرورش گفت: »اعزام دانش آموزان به 
شهرک های ترافیکی و برگزاری همایش طلایه داران 
فرهنگ ترافیک در ســال های 90 و 93 و همچنین 
برگزاری یــک روز بــدون حادثه در هفتــه ناجا و 
مسابقات دوچرخه سواری از اقداماتی است که در این 

سال ها انجام شد.« 
»علی اکبــرزاده«، مدیرکل فرهنگی و هنری وزیر 
آموزش وپرورش هم در حاشــیه ایــن همایش از 
حضور 6 هزار دانش آمــوز همیار پلیس در همایش 
طلایه داران فرهنگ ترافیک خبــر داد و گفت این 
دانش آموزان دوره های آمــوزش قوانین ترافیکی را 
گذرانده اند: »6 هزار دانش آموز پایه  ابتدایی شهر تهران 
و شهرستان های تهران آمادگی خود را برای همکاری 
در  ســال تحصیلی اعلام کردند. در این همایش به 
صورت نمادین 6 هــزار دانش آموز در مقطع چهارم، 
پنجم، ششم، در ورزشگاه آزادی حضور دارند تا برای 

آغاز فعالیت خود اعلام آمادگی کنند.« 
مدیرکل فرهنگی و هنری وزارت آموزش وپرورش 
با بیان این کــه همیاران پلیــس دوره های آموزش 
قوانین ترافیکــی را گذرانده اند، گفــت: »این تعداد 
دانش آموز مواردی که آمــوزش دیده اند را به دیگر 
دانش آموزان و خانواده یــادآوری می کنند. هدف از 
اجرای این برنامه این است که دانش آموزان با آموزش 

فرهنگ ترافیک آشنا شوند.« 

خبر

  در سال های گذشته آمار کشته شدگان در تصادفات رانندگی از 27 هزار نفر به حدود 16 هزار نفر در  سال 93 رسیده است

روي خط خبر

وزیر بهداشت از مصدومان »منا« عیادت کرد

آزمایش 21 نفر مشکوک به کرونا 
منفی بود

شهروند| »آزمایــش 21 نفر از حجاجی که 
مشکل تنفســی داشتند و مشــکوک به کرونا 
بودند، منفی بــود.« این را وزیر بهداشــت روز 
گذشــته که برای عیادت مصدومان حادثه منا 
به بیمارستان شهدای یافت آباد رفته بود، اعلام 
کرد. حسن  هاشمی در جمع خبرنگاران گفت: 
»بیشتر مصدومان این حادثه در شرایط خوبی 
به ســر می برند و خیلی هایشان امروز مرخص 
می شــوند.« او با بیان این که از میان مصدومان 
ایرانی، تنهــا یک نفــر در مکه مانده اســت، 
ادامه داد: »این مصدوم هم بــه زودی به تهران 
منتقل می شــود، مصدومانی که هم اکنون در 
بیمارستان شــهدای یافت آباد بستری هستند 
رو بــه بهبودی انــد و تنها تعداد کمــی از آنها 
به خدمات بیشــتر نیاز دارنــد که متخصصان 
بیمارســتان درحــال خدمات رســانی به آنها 
هستند و مصدومان ســایر شهرها نیز به زودی 
به شهر خود منتقل می شــوند.« وزیر بهداشت 
تأکید کــرد: »درحال حاضر هیچ مشــکلی در 
کشــور از بابت ویــروس کرونا وجــود ندارد و 
تمهیدات لازم برای بازگشــت سایر حجاج به 
کشــور نیز در مبادی ورودی کشور اتخاذ شده 
است.« به گفته وزیر بهداشت، تمام مصدومان 
حادثه منا کــه به تهــران منتقل شــدند در 

بیمارستان یافت آباد بستری هستند. 
حــالا براســاس آنچــه رئیــس اورژانس 
کشــور اعلام می کند 144 نفــر از حجاج در 
بیمارستان های کشور بستری هستند که از این 
میان، 90 نفر از حجاج توسط تیم های اورژانس 
پیش بیمارســتانی مســتقر در مبادی ورودی 
کشور بستری شده اند. به گفته امین صابری نیا، 
54 نفر دیگر از حجاج بیمار نیــز یا از منزل به 
اورژانس های بیمارستانی مراجعه کرده یا تحت 
شرایط دیگری به بیمارســتان منتقل شده اند 
و تا روز سه شــنبه، 14 نفر از حجــاج بیمار از 

بیمارستان ترخیص شده اند.

وزش باد شدید با سرعت ۴3 کیلومتر 
بر ساعت در تهران

مهر| معاون پیش بینی سازمان هواشناسی با 
بیان این که باد شدیدی با سرعت 43 کیلومتر 
بر ساعت دیروز در تهران وزید، گفت: وزش باد 
از سمت غرب استان تهران آغاز شد که حداکثر 
میزانی که برای آن گزارش شــده، در ایستگاه 
فرودگاه مهرآباد و معادل 43 کیلومتر بر ساعت 

یا 12 متر بر ثانیه بوده است.
به گفته ابوالقاسم غضنفری، وزش باد باعث 
خیــزش گردوغبار در تهران شــد و در منطقه 
فرودگاه مهرآبــاد دید افقی را بــه 1500 متر 

کاهش داد. 
او با بیان این که این سازمان وقوع گردوخاک 
برای تهران را در روزهای گذشــته پیش بینی 
کرده بود، اظهار داشــت: منشأ وزش باد محلی 

بود و خیزش گردوغبار منشأ داخلی دارد.
غضنفری با بیــان این که چنانچــه بادهای 
محلی همزمان با بیشــینه دما وزیده شــوند، 
فعالیت آنها شــدیدتر می شــود، تأکید کرد: 
طوفان دو ســال پیش تهران دقیقا همزمان با 
بیشینه دما بود و به همین دلیل شرایط مشابه 
آن درحال حاضر پیش بینی نمی شود؛ چرا که 

بیشینه دما را گذرانده ایم.

مدیرکل محیط  زیست تهران اعلام کرد:  

 راه اندازی ایستگاه تاکسیدرمی 
و خرید و فروش گونه های غیرمجاز

 ایســنا| مدیــرکل اداره حفاظت محیط 
 زیســت اســتان تهــران ضمــن اشــاره به 
این کــه پیمانکار بــاغ پرندگان این اســتان 
در بهره بــرداری از ایــن بــاغ 2 تخلف عمده 
داشته اســت، از اجرای حلقه گذاری و نصب 
میکروچیپ بر گونه های این باغ از هفته آینده 

خبر داد.
محمدهادی حیدرزاده، در مورد باغ پرندگان 
تهران واقــع در خیابان هنگام، گفت: در بحث 
بهره برداری از باغ پرندگان پیمانکار تخلفات را 
انجام داده است.او با بیان این که 2 تخلف عمده 
در این مورد اتفاق افتاده است، گفت: نخستین 
تخلف پیمانکار باغ پرنــدگان خرید و فروش 
گونه هــا و ورود و خروج گونه هــا بدون اخذ 
مجوز از ســازمان حفاظت محیط  زیست بوده 
اســت؛ تخلف دیگر در مورد ایجاد یک کارگاه 
تاکســیدرمی غیرمجاز بوده که شهرداری در 
این بحــث ورود کرده و برخوردهــای لازم را 
با متخلفــان انجام داده اســت.مدیرکل اداره 
حفاظت محیط  زیست اســتان تهران با اشاره 
به این که در موضوعات مربوط به گونه ها قرار 
شده فهرســت گونه ها به کمیته فنی سازمان 
حفاظت محیط  زیســت ارایه شــود، گفت: 
گونه هایی که امکان دریافــت مجوز دارند، به 
آنها مجوز می دهیــم و در مورد گونه هایی هم 
که امکان ارایه مجوز برای آنهــا وجود ندارد، 

رهاسازی صورت می گیرد.
او با بیــان این کــه کارگاه تاکســیدرمی 
غیرمجاز هم براســاس صورت جلسه صورت 
گرفته، جمع آوری شــد، افزود: حلقه گذاری 
همه گونه ها نیز از هفته گذشــته شروع شده 
و به تمام گونه هایی هــم که باید میکروچیپ 

بزنند، میکروچیپ زده خواهد شد.

میزان موالید در 6 ماه اول امســال نســبت به 
مدت مشابه  سال گذشته، سه درصد افزایش پیدا 
کرده است. مدیر دفتر سلامت جمعیت، خانواده 
و مدارس وزارت بهداشت با اعلام این خبر گفت: 
»آمارها نشــان می دهــد، در این مــدت میزان 
باروری کلی از 1.8 به 1.9 افزایش داشــته است.« 
محمداسماعیل مطلق، مهم ترین تغییر و تحول 
در چند دهه اخیر در کشورهای درحال توسعه را 
کاهش چشمگیر میزان باروری دانست: »عوامل 
اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی بر این موضوع تأثیر 
گذاشته اند که در کنار سایر عوامل، باعث به صفر 
رسیدن و حتی منفی شدن رشد جمعیت شده 
اســت.« مطلق، افزایش تعداد جوانان در آستانه 
ازدواج و بالا رفتن ســن فرزندآوری و به تبع آن 
کاهش میزان باروری را ازجملــه عوامل موثر بر 

کاهش نرخ باروری دانســت و بر رفع چالش های 
موثر بر این میزان تا رســیدن به نرخ باروری 2.1 

تأکید کرد.
به گفته او، افزایش تک  فرزندی در خانواده ها، 
افزایش فاصله زمانی بیــن ازدواج تا فرزندآوری، 
فاصله سنی بین فرزندان، آسیب های اجتماعی 
ازجمله طلاق، اعتیاد، رفتارهای پرخطر و سقط، از 
دیگر عوامل موثر بر کاهش نرخ باروری است: »طی 
ســال های 81 تا 93، میزان مرگ مادران کاهش 
داشته است، این میزان در برنامه پنجم به 15 در 
100هزار تولد زنده رسید که مطابق برنامه های 
سازمان بهداشت جهانی است و امیدواریم تا  سال 
2030 بتوانیم این آمار را به زیــر 7 در 100 هزار 
تولد زنده برسانیم که تحقق آن به برنامه ریزی و 

اقدامات لازم نیاز دارد.« 

مدیرکل دفتر سلامت جمعیت وزارت بهداشت اعلام کرد:

افزایش 3 درصدی تولد در کشور

مهر| مدیــرکل دفتر آموزش و مشــارکت های 
مردمی ســازمان محیط  زیســت با بیــان این که 
طرح های انتقال آب مسکن های موقتی است، گفت: 
انتقال آب از رودخانه زاب هم مشکل دریاچه ارومیه 
را حل نمی کند.  محمد درویــش گفت: طرح های 
انتقال آب بــرای احیای دریاچــه ارومیه تنها یک 
مسکن است و نمی تواند مشکل این دریاچه را حل 
کند. به گفته او، اگر طرح هــای انتقال آب موثر بود، 
باید احداث 3 تونل انتقال آب از کوهرنگ مشــکل 
زاینده رود را حــل می کرد اما نه تنها این کار را نکرد، 
بلکه تالاب گاوخونی را خشــکاند و دشت سگری را 
که دارای خاک حاصلخیــزی بود به بیابانی درحال 

پیشروی تبدیل کرد.
مدیرکل دفتر آموزش و مشــارکت های مردمی 
سازمان محیط  زیســت تصریح کرد: بیابان سگری 

درحال حاضر آن قدر درحال پیشــروی اســت که 
حتی گاهی اوقــات گرد و غبار ناشــی از آن مانع از 
پرواز به موقع هواپیما در اصفهان می شود. متاسفانه 
چنین طرح های موقتی و بدون در نظر گرفتن اثرات 

بلندمدت، مدام در کشور ما تکرار می شود.
او افزود: دریاچه ارومیه تا زمانی که 72 سدی که 
روی 11 رودخانه اطراف آن ســاخته شده ، به قوت 

خود باقی است، شرایطش تغییر نخواهد کرد.
او گفــت: افزایــش 360 هزار هکتار به ســطوح 
کشاورزی حوضه دریاچه ارومیه، 30 هزار حلقه چاه 
غیرمجاز در اطراف دریاچه ارومیه به علاوه سدهای 
مذکور، مهم ترین مشــکلات این دریاچه است و تا 
زمانی که شجاعت و قدرت برای مقابله با مشکلات 
اساسی را نداشته باشیم، طرح های انتقال آب دردی 

از این دریاچه را دوا نمی کند.

شهروند| یک درصد از ایرانیان به دلیل نابینایی دچار معلولیت هستند. 
آمارها نشان می دهد شیوع اختلال بینایی ناشــی از آب سیاه در کشور 
2دهم درصد اســت که حدود 20 هزار نفر در کشور را درگیر معلولیت 
کرده، در کنار آن هم گفته می شود، اختلال بینایی ناشی از فرسودگی 
شبکیه در سالمندی حدود نیم درصد است که براساس آن 49 هزار نفر در 
کشور به این دلیل دچار معلولیت هستند. شیوع اختلالات بینایی ناشی 
از رتینوپاتی )اختلال در شبکیه( هم در کشور 3دهم درصد، پیش بینی 
می شود که نشــان می دهد 27 هزار ایرانی به دلیل همین مشکل، دچار 
معلولیت بینایی می شوند. مدیر برنامه ملی پیشگیری از نابینایی و سلامت 

چشم همه اینها را به مناسبت 16 مهر، روز جهانی بینایی اعلام کرد. فرزاد 
محمدی در توضیح بیشتر گفت: »همه اینها درحالی است که می توان با 
تغییر سبک زندگی تا 70 درصد از ابتلا به این بیماری ها جلوگیری کرد.« او 
با اشاره به نقش فشارخون در ایجاد نابینایی، افزود: »فشارخون امکان بروز 
رتینوپاتی دیابتی و تورم مرکز شبکیه را به میزان سه ونیم برابر و سیگار نیز 

سرعت پیشرفت رتینوپاتی را به همین میزان افزایش می دهد.« 
او به مشکل نابینایی بیماران دیابتی هم اشاره کرد: »اکنون با کنترل 
عوامل خطر یاد شده، ازجمله کنترل قند و چربی خون بیماران، تقریبا 
می توان به بیماران دیابتی اطمینان داد که دیگر به دلیل بیماری قند نابینا 

نمی شوند و پس از بروز عوارض با اقدامات درمانی تزریقی، لیزر و جراحی، 
می توان آنان را بینا نگاه داشت.« مدیر برنامه ملی پیشگیری از نابینایی 
و سلامت چشم درباره اختلال بینایی ناشی از آب سیاه هم توضیح داد: 
»به علت طبیعت خاموش بیماری آب سیاه، متاسفانه از هر چهار نفر، سه 
نفر از مبتلایان از آن مطلع نیستند که این امر بسیار مشکل ساز است.« او 
به برنامه ملی پیشــگیری از نابینایی و سلامت چشم اشاره کرد و گفت: 
»این برنامه در نظر دارد در 6 ماه دوم هر سال، 6 مناسبت را که مرتبط با 
سلامت بینایی و چشم است، برگزار کند که اولین مراسم آن روز جهانی 

بینایی است.«

مدیر برنامه ملی پیشگیری از نابینایی و سلامت چشم: 

یک درصد از ایرانیان به دلیل نابینایی دچار معلولیت هستند

مدیرکل دفتر آموزش و مشارکت های مردمی سازمان محیط  زیست: 

انتقال آب »زاب« مشکل دریاچه ارومیه را حل نمی کند


